

Call for Papers: Unwritten Constitutionalism Symposium (March 28, 2025)



CALL FOR PAPERS

The Centre for Constitutional Studies, University of Alberta,
the Ottawa Public Law Centre,
the Burton Chair at Carleton University,
and the Unwritten Constitutional Norms and Principles Project

*Invite paper proposals for a symposium and special issue of the
Review of Constitutional Studies on Canada's "Unwritten Constitution"*

Edmonton, Alberta
March 28, 2025

The Centre for Constitutional Studies at the University of Alberta, the Ottawa Public Law Centre, the Burton Chair at Carleton University, and the Unwritten Constitutional Norms and Principles Project invite paper proposals for a symposium and special issue of the *Review of Constitutional Studies* on Canada's "Unwritten Constitution."

Unwritten constitutionalism and the range of research questions it raises is generating a new wave of discourse around the world. This symposium and special issue will bring together emerging and established scholars to explore various aspects of Canada's unwritten Constitution, including constitutional principles, norms, and conventions, and the workings of the machinery of government. Topics to be explored may include:

- Questions of legitimacy and authority;
- Strategic use of unwritten principles;
- Differences in civil law and common law approaches to unwritten constitutionalism;
- Judicial approaches to interpreting the unwritten constitution;
- The politics of unwritten constitutionalism; and
- The role of formal and informal institutions and fora beyond the courts.

Alongside established topics and scholars, we seek to highlight novel and innovative approaches to this topic. We challenge scholars working in this area to explore facets of unwritten constitutionalism that have not yet been critically examined. In this regard, we seek to place a particular emphasis on emerging second-order questions and to showcase the contributions of younger scholars.

Papers that compare Canada with other countries will be considered, as will contributions that are focused on unwritten constitutionalism outside of Canada if they include insights or lessons for Canada. We encourage papers that take a range of theoretical, methodological, and disciplinary approaches, that challenge current thinking or that introduce novel new insights to the area.

Eligibility

Submissions are invited from scholars in law, history, political science, and philosophy (among other disciplines), as well as from graduate students, lawyers, and judges.

Submission Instructions

Interested individuals should send an abstract of no more than 250 words by July 15, 2024 to the following address: cds@journal.uab.ca. Draft papers will be due on March 1, 2025, and should be no longer than 3000 words including footnotes. Papers must not have been published or be slated for publication at the time of the conference.

Costs

Depending on the outcome of funding applications, funds may be available to offset a portion of participants' travel costs.

Questions

Please direct inquiries to the Conference Co-Chairs, Richard Miles (University of Alberta), Vanessa MacDonnell (University of Ottawa) and Philippe Lagard (Carleton) at: miles@ualberta.ca, vmacdonn@uottawa.ca and phil.lagard@carleton.ca



APPEL À CONTRIBUTIONS

Le Centre d'études constitutionnelles, Université de l'Alberta,
le Centre de droit public de l'Université d'Ottawa,
le Chaire Ronson de l'Université Carleton,
et le Projet Normes et principes constitutionnels aux Îles

acceptent des propositions de contribution pour un symposium et un numéro spécial
de la Revue d'études constitutionnelles sur le « Constitution aux Îles » de Canada

Edmonton, Alberta
23 mars 2023

Le Centre d'études constitutionnelles de l'Université de l'Alberta, le Centre de droit public de l'Université d'Ottawa, le Chaire Ronson de l'Université Carleton et le Projet Normes et principes constitutionnels aux Îles sollicitent des propositions de contribution pour un symposium et un numéro spécial de la Revue d'études constitutionnelles sur le « Constitution aux Îles » de Canada.

La constitutionnalisme aux Îles et l'évolution des questions de recherche que cela soulève suscitent une nouvelle vague de discours dans le monde entier. Ce symposium et ce numéro spécial réunissent des chercheurs et des étudiants pour explorer divers aspects de la Constitution aux Îles de Canada, notamment les principes, normes et orientations constitutionnelles, ainsi que le fonctionnement de l'appareil gouvernemental. Les sujets explorés peuvent inclure :

- Les questions de légitimité et d'autorité;
- L'efficacité et l'impact des principes non écrits;
- Les différences entre les approches du droit civil et de la common law en matière de constitutionnalisme aux Îles;
- Les approches judiciaires de l'interprétation de la constitution aux Îles;
- La politique de constitutionnalisme aux Îles; et
- Le rôle des institutions formelles et informelles et des forums au-delà des tribunaux.

Parallèlement aux sujets et aux chercheurs et étudiantes, nous cherchons à mettre en lumière des approches nouvelles et innovantes de ce sujet. Nous invitons les chercheurs et étudiants dans ce domaine à explorer les facettes de constitutionnalisme aux Îles qui n'ont pas encore fait l'objet d'un examen critique. À cet effet, nous cherchons à mettre l'accent sur les questions émergentes (de second ordre) et à mettre en valeur les contributions des jeunes chercheurs et étudiantes.

Les articles comparant le Canada à d'autres pays seront pris en considération, de même que les contributions portant sur le constitutionnalisme aux Îles à l'échelle du Canada et d'autres continents des Îles ou des bords du Canada. Nous encourageons les articles qui adoptent un éventail d'approches théoriques, méthodologiques et disciplinaires, qui remettent en question la pensée actuelle ou qui introduisent de nouvelles perspectives dans ce domaine.

À propos

Nous invitons les propositions de chercheurs et étudiantes, en histoire, en sciences politiques et en philosophie (sauf d'autres disciplines), ainsi que d'étudiants et de travailleurs sociaux, d'économistes et de juristes.

Déroulé de soumission

Les personnes intéressées doivent envoyer un résumé de 250 mots maximum avant le 15 juillet 2023 à l'adresse suivante : editions@ec.gc.ca. Les projets d'articles doivent être envoyés le 15 mars 2023 et au directeur par courrier électronique (10 000 mots, y compris les notes de bas de page). Les articles ne doivent pas avoir été publiés en ligne ou publiés en revue de publication au moment de la soumission.

Coûts

En fonction du résultat des demandes de financement, des fonds peuvent être disponibles pour couvrir une partie des frais de voyage des participants et/ou.

Questions

Veuillez adresser vos questions aux coprésidents et à la conférence, Richard Mulley (Université de l'Alberta), Vanessa MacDonald (Université d'Ottawa) et Philippe Lagardé (Carleton), par courriel à editions@ec.gc.ca, masdonald@carleton.ca et phil.lagarde@carleton.ca.